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دوره صفویه

غازت رو بچرون!

ثروت جهان 

درون آن بریزید !

درون آن بریزید !

توافق پاریس 

گران نکردیم

ممنوع است

مات و مبهوتم 

وام بگیرید

افزایش قیمت برنج 

معــاون اقتصادی رئیــس جمهور گفت: هرچند امــروزه با تراکمی از 
مشکلات مواجه هستیم، انبوهی از فرصت های سرمایه گذاری نیز در کشور 
وجود دارد که باید به آن ها هم توجه کنیم و مثال ساده آن فرصت ترانزیت و 
صادرات مجدد است که در دوره صفویه با فعال شدن جاده ابریشم ایجاد شد 

و امروز هم همین فرصت پا بر جاست.

چند روزی اســت که رامبد جوان و علی اکبر رائفی پور در شــبکه های 
اجتماعی در حال بگو مگوی مجازی هستند. بعد از اظهارنظر رائفی پور درباره 
جنبش می تو در ســینما رامبد جوان به آن واکنش نشــان داد و این آغاز یک 
درگیری مجازی بود. طرفداران رائفی پور با راه انداری هشتگ »گریت کارتت 
را زمین بگذار« به سفر کانادای معروف رامبد جوان اشاره می کنند و رفتار او 
را مورد نقد قرار می دهند. حالا به تازگی رامبد جوان در ویدئویی گفت، گرین 
کارت ندارد اما بعضی ها نمی خواهند بشنوند و فقط حرف خودشان را می 
زنند. همچنین ویدئویی از رائفی پور منتشر شده که به توئیت های رامبد جوان 

واکنش نشان داده و به او می گوید »برو غازت رو بچرون«!

بررســی های یک مؤسسه تحقیقاتی نشان می دهد با وجود همه گیری 
کرونا و به لطف رونق بازارهای سهام، کل ثروت جهان در سال گذشته با ۱۰.۳ 
درصد افزایش به ۴۷۳ تریلیون دلار رسید. این مطالعه که توسط گروه مشاوره 
بوستون انجام شد، نشان داد که رشد کل ثروت جهان در سال ۲۰۲۱ بزرگترین 
رشــد در ده سال گذشته را دارا بوده است. بر اساس این گزارش، تعداد افراد 
ثروتمنــدی که دارایی آنها کمتر از ۱۰۰ میلیون دلار نیســت، نزدیک به ۳۰۰ 
نفر افزایش یافت و ایالات متحده با ۲۵.۸ هزار ثروتمند بیشترین تعداد افراد 
ثروتمند را به خود اختصاص داد و پس از آن چین با ۸۵۰۰ نفر ثروتمند قرار 
گرفت و آلمان در رتبه سوم قرار گرفت. همچنین ارزش دارایی های فیزیکی 
شــامل املاک، آثار هنری و طلا طی ســال گذشته با ۱۱ درصد افزایش به ۱۳ 

تریلیون دلار رسیده است.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در پاسخ به این پرسش که آیا 
این زیر ساخت هایی که با کمک دانشمندان ایرانی برای مقابله با کرونا فراهم 
شده می تواند زمینه ساز گسترش واکسن سازی در زمینه های دیگر باشد، گفت: 
مفتخرم که اعلام کنم این زیرساخت های مهیا شده دیگر تنها مربوط به مقابله 
با کرونا نیســت، بلکه یک کارخانه قوی تولید واکســن است و هم اکنون هر 
ویروســی که درون آن بریزید از آن سو واکســن مورد نیاز ساخته می شود؛ 
بنابراین، زیرســاخت هایی است که نگرانی های آینده ما را هم تا حد زیادی 

برطرف می کند.

ابوحمزه معاون رفاه وزارت تعاون گفت: در حال حاضر اطلاعات پایگاه 
رفاه ایرانیان را به روز کرده ایم و هیچ نگرانی در این زمینه وجود ندارد و داده های 
اطلاعات اقتصادی خانوار از دستگاه های مختلف دریافت شده و تقریباً سامانه 
داده های اقتصادی 9۵ درصد کامل شــده اســت. فقط یکی دو اطلاع مورد نیاز 
است تا این سامانه تکمیل شود، به محض اینکه باقی مانده اطلاعات تکمیل شود، 
سامانه ما رونمایی می شود و پاسخ درخواست بازبینی مردم را ارائه می کنیم. وی 
افزود: سایت طراحی شده در وزارت کار از دو هفته قبل آماده شده است، اگر 
منتظر ۵ درصد اطلاعات ســایر دستگاه ها نبودیم آن را رونمایی می کردیم، اما 
نگران هستیم که آرامش ذهنی مردم به هم بریزد و نارضایتی به وجود بیاید، زیرا 

باید اطلاعات پایگاه های اطلاعات اقتصادی به روز باشد.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست درباره اینکه وضعیت توافق پاریس 
در کشور به کجا رسیده است، گفت: تعهدی که پیوستن ایران به توافق پاریس 
برای کشور ایجاد می کرد، نیاز به ۵۰ میلیارد تومان پول داشت، در این روند 
اشکالاتی از این توافق گرفته شد، متاسفانه کلید واژه هایی در فرهنگ ما وارد 
 شد که مبتنی بر شرایط کشورهای دیگر است؛ بنابراین، از دستور کار مجلس 
خارج شد. سلاجقه گفت: البته با اجرای خاموش کردن فلرهای گازی از تعهد 

خود در توافق پاریس خیلی جلوتر هستیم.

رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی  در پاســخ به سوالی درباره 
افزایش قیمت لوازم خانگی گفت: هیچ شرکتی مجوز افزایش قیمت دریافت 

نکرده و از آخر سال ۱۴۰۰ تاکنون شرکت ها هیچ افزایش قیمتی نداشته اند.

سلطانی زاده عضو کانون صرافان ایران گفت: طبق بخشنامه بانک مرکزی، 
ارز مســافرتی به افرادی تعلق می گیرد که فقط ویزای توریستی یا مسافرتی 
داشــته باشند و کسانی که در خارج از کشــور اقامت داشته باشند، مشمول 
دریافت ارز مسافرتی نمی شوند. وی افزود: افراد دو تابعیتی نیز نمی توانند ارز 
مسافرتی دریافت کنند و صرافی ها نیز از فروش ارز به این افراد منع شده اند. 
عضو کانون صرافان در ادامه گفت: در این زمینه، کسی که در خارج از کشور 
زندگی می کند یا اقامت کشــوری به غیر از ایران را دارد، از آنجا که این فرد 
عملا در آن کشــور درآمد دارد، به همین دلیل قرار نیســت تا با تخصیص ارز 

مسافرتی به آن ها بار هزینه مسافرت او بر ارز دولتی تحمیل شود.

نماینده مردم مرودشت در مجلس به خبر شلیک مامور گشت ارشاد به 
قهرمان بوکســور ســابق تیم ملی در توئیتی واکنش نشان داد. جلال رشیدی 
کوچی در توئیتی نوشت: از خواندن این توییت مات و مبهوتم! وی افزود: از 
جزئیات اطلاع دقیق ندارم. اما به صورت جدی و ویژه پیگیر موضوع خواهم 

شد. امیدوارم چنین اتفاق هولناکی صحت نداشته باشد.

هزینه وام مسکن نسبت به هفته قبل روند افزایشی داشته است. زوج های 
تهرانــی می توانند تا ســقف ۴۸۰ میلیون تومان شــامل ۲۰۰ میلیون تومان 
تســهیلات خرید مسکن برای هر نفر و ۸۰ میلیون تومان وام جعاله دریافت 
کنند؛ بنابراین، زوجین باید ۸۰۰ برگه تســهیلات مسکن خریداری کنند که 
هزینه آن ۱۱۰ میلیون و ۴۸۰ هزار تومان می شود که همراه با هزینه ۲۲ میلیون 
و 9۶ هزار تومانی وام جعاله که برای آن باید ۱۶۰ ورق تســهیلات مســکن 
خریداری کنند، در مجموع باید ۱۳۲ میلیون و ۵۷۶هزار تومان پرداخت کنند.

ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی درباره برنج گفت: در سال زراعی گذشته 
به دلیل خشکسالی کاهش تولید برنج ایرانی داشتیم و به دلیل عرضه پایین قیمت 
در بازار افزایش پیدا کرد، البته بخشی از آن هم سودجویی هایی بود که منجر به 
افزایش قیمت شد. وی با بیان اینکه در فصل برداشت هستیم و قیمت برنج تعدیل 
خواهد شد: ما امسال در واردات برنج خارجی هیچ محدودیتی نداریم و تنوع و 

کیفیت در واردات برنج خارجی افزایش پیدا کرده است.

اخبار ویژه ... مدیرعامل شرکت راه آهن:

عمر ناوگان ریلی را اعلام نمی کنم تا مردم 
نگران نشوند

ســرویس سیاســی- میعاد صالحی درباره 
جزییات ســانحه قطار مشــهد - یزد اظهار داشت 
: در خصوص این ســانحه تاســف عمیــق دارم و 
به بازماندگان تســلیت می گویــم و از داغداران و 
بازماندگان این ســانحه پــوزش می طلبم. راه آهن 
وظیفه خــود می داند که موضوع را مورد پیگیری و 
بررسی قرار دهد و تا جایی که بتوانیم به دنبال کاهش 

آلام داغداران هستیم. 
وی ادامه داد: از همان ابتدای وقوع ســانحه به 
همراه وزیر راه و شهرسازی در محل سانحه حاضر 
بودیم و بــا لوکوموتیوران، راننــده بیل مکانیکی، 
مصدومــان گفت و گویی هایی داشــتیم و رییس 
کمیســیون عالی سوانح در صحنه حضور داشت و 

مصاحبه های انجام شده است. 
معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: گزارش 
دقیق از سوی کمیسیون عالی سوانح فردا یا پس فردا 

اعلام می شود و مقصران را اعلام می کند. 
وی گفــت : بنده می تواند اظهار نظر مقدماتی 
درباره سانحه داشته باشم. همکاران به صورت شبانه 
روزی موضوع را بررســی کردند. در محل سانحه 
کارگاه موقت بهسازی تشکیل شده بود که از  ساعت 
۲۴ تا ساعت ۴ و ۳۰ دقیقه مشغول به کار بودند که در 

این مدت زمان خط مسدود بوده است.
مدیرعامل شــرکت راه آهن افزود: ساعت ۴ و 
۳۰ دقیقه صبح با تلفن گرام به ایســتگاه عباس آباد 
اعلام رفع مســدودی می شود و خط باز می شود اما 
باید مشخص شــود چطور بیل مکانیکی دوباره در 
مســیر حرکت می کند و با برخورد آن با قطار شیشه 
لوکوموتیو خورد می شود و اینکه لوکوموتیو ران در 
چه زمانی ترمز کشــیده مشــخص است. مشخص 
نیســت چرا با تعطیلی کارگاه ، سرپرســت کارگاه 
دســتور تعمیر بیل مکانیکــی را به راننده می دهد یا 

اینکه راننده خودسرانه اقدام می کند. 
صالحــی ادامــه داد : موضوع دیگر ســرعت 
غیرمجاز لوکوموتیو ران در این ناحیه است با اینکه 
باید در این ناحیه تقلیل ســرعت داشته باشد و برگه 
سرعت امضا شــده اما با سرعت غیرمجاز در حال 
حرکت بوده و همین سرعت غیرمجاز باعث تشدید  
سانحه شده است. سرعت قطار در این بلاک باید ۳۰ 
کیلومتر باشد اما باید دید چرا لوکوموتیو ران علامت 

ها و سرعت مجاز را رعایت نکرده است. 
معاون وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه اگر 

ســرعت مجاز بود شدت سانحه قطعا کمتر می شد، 
اظهار داشت: باید دید چطور شده که لوکوموتیو ران 

تغییر سرعت در این بلاک را رعایت نکرده است. 
مدیرعامل شــرکت راه آهن با بیان اینکه قصد 
فرافکنی ندارم اما باید توجه شود که راه آهن را با چه 
وضعیتی تحویل گرفتم ، گفت: در بهسازی خطوط 
با مشکلات متعدد مواجه بودیم و برای این اقدام به 
۳ هزار میلیارد تومان نیاز داشتیم و فقط هزار میلیارد 

تومان بدهی به پیمانکاران داشتیم . 
صالحی ادامه داد: نسبت به این سانحه مسئولیت 
پذیریم و پاسخگو هستیم و از بازمانده ها و خانواده 
هــای داغدار پوزش می طلبم. قصد فرافکنی ندارم 
اما واقعیت ها را می گویم و باید مقصران مشــخص 

شوند. 
وی گفت : قصد سیاسی شدن موضوع را ندارم 
اما آقایان در دولت گذشــته فرصت ایمنی ناوگان را 
از دســت دادند. اولویت اول ایمنی بوده اســت اما 
عمر ناوگان باری امروز به ۳۵ ســال می رسد و عمر 
ناوگان مسافری را برای ایجاد نگرانی بین مردم اعلام 

نمی کنم. 
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشاره به بحث 
عملکرد تراورس در تعمیر و اصلاحات خطوط راه 

آهن اظهار داشت: کسی که زمانی معاون مدیرعامل 
راه آهن بوده و بعد از مدتی مدیرعامل راه آهن بوده 
در آن زمان این طرف میز قرار داشــت اما امروز آن 
طرف میز است. افراد ما را مخالف خصوصی سازی 
مــی دانند اما باید امروز عملکرد شــرکت تراورس 

را ببینیم. 
وی افزود: وظیفه شــرکت تــراورس تامین و 
نگهداری خطوط را آهــن بوده و عده ای معتقدند 
این وظیفه تراورس از آنجایی که با ایمنی خطوط در 
ارتباط است بنابراین این پیمانکار با سایر پیمانکاران 

متفاوت است.
صالحی ادامه داد: شــرکت تراورس ۱۰ سال 
پیش واگذار شــده که در آن زمان ۶ هزار پرنســل و 
تجهیزات و امکانات داشــته اما امروز این شــرکت 
به خاک ســیاه نشسته است و در سال 99 به راه آهن 
برگشــت. وی تاکید کرد : بنده قصد فرافکنی ندارم 
اما واقعیت این است که در سال های گذشته فرصت 
هایی از دست رفته است و ما با مردم صادق هستیم 

البته قصد نگرانی مردم را هم نداریم.
مدیرعامل راه آهن گفت: همین شرایط باعث 
شده تمام کریدورهای اطراف کشور را بردند و ما به 

داد و بیداد نشسته ایم.

مدیرعامل شرکت راه آهن، گفت: بنده قصد فرافکنی ندارم اما واقعیت این است که در سال های گذشته فرصت هایی از دست رفته است
 و ما با مردم صادق هستیم البته قصد نگرانی مردم را هم نداریم.

مدیرعامــل شــرکت راه آهــن با بیــان اینکه قصــد فرافکنی نــدارم امــا باید توجه 
شــود کــه راه آهن را بــا چه وضعیتــی تحویل گرفتــم ، گفت: در بهســازی خطوط 
بــا مشــکلات متعدد مواجــه بودیم و بــرای این اقــدام به ٣ هــزار میلیــارد تومان 
نیــاز داشــتیم و فقــط هــزار میلیــارد تومــان بدهی بــه پیمانــکاران داشــتیم . 

یک حقوقدان با اشاره به سرقت از صندوق امانات: 

اگر بانک ملی در انجام وظایف خود کوتاهی کرده باشد، مسئول است

ســرویس سیاسی- رئیس مجلس 
شــورای اسلامی تاکید کرد: مردم مطمئن 
باشند مجلس شورای اسلامی در رسیدگی 
به امور زندگی و حل مشکلات آنان مصمم 
اســت. محمد باقر قالبیاف در آغاز جلسه 
علنی مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: 
مجلس امروز از ساعت ۸ و ۵ دقیقه جلسه 
غیرعلنی داشــت و در این جلسه وزرای 
جهــاد کشــاورزی و تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی و رئیــس بانک مرکزی حضور 
داشتند و بحث و بررسی پیرامون مسائل مربوط به حوزه بازنشستگی و نهاده های 
کشاورزی و سازوکارهای تامین و تولید نهاده های کشاورزی مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت. وی در ادامه با بیان اینکه نتیجه این جلســه متعاقبا اعلام خواهد شد، 
اظهار کرد: مردم مطمئن باشند مجلس شورای اسلامی در رسیدگی به امور زندگی 
و مشکلات آنان مصمم است. مجلس تمام تلاش خود را می کند تا صدای مردم بر 

رسیدگی به مشکلات بوده و راه های حل مشکلات را پیدا کند.

سرویس سیاســی- رئیس مجمع 
نمایندگان اســتان اصفهان گفت: در این 
دولت مردمی که مردم به آن دل بســته اند 
و نســبت به آن برایشــان امیدواری ایجاد 
شده اســت، کم کاری  و کوتاهی مدیران 
و نارضایتی ایجاد کــردن برای مردم یک 
گناه نابخشودنی است. حجت الاسلام سید 
ناصر موســوی لارگانی در جلسه شورای 
اداری اســتان اصفهان با بیان اینکه ایران در 
دنیــا متورم ترین قانون را دارد، اظهار کرد: 
هر هفته قانون در کارخانه تولید قانون یعنی مجلس تولید می شود، اما به اینکه این 
قانون چقدر اجرا می شــود یا نه، هیچ توجهی نمی شــود، چرا که یکی از وظایف 
مهم نمایندگان نظارت بر اجرای قوانین است. وی ادامه داد: در ابتدای دوره جدید 
مجلس یکی از انتقادات به دوره های قبلی تکثر طرح بود، اما این مجلس دســت 
مجلس های قبل را هم در آوردن طرح در مجلس از رو بسته است، تا به حال بیش 
از ۷۰۰ طرح در دستور کار صحن علنی مجلس و کمیسیون ها قرار گرفته در حالی 
که کل جلسات مجلس برای یک دوره می گذارد، ۴۰۰ جلسه است. رئیس مجمع 
نمایندگان استان اصفهان اضافه کرد: حتی اگر هر روز هم مجلس کار بررسی یک 
طرح را در دستور کار خود قرار دهد، در حالی که برخی طرح ها بیش از سه هفته 
زمان می برد، باز هم طرح بر زمین مانده باقی خواهد ماند. با این همه آنجا که به عنوان 
وظیفه برای نماینده مجلس نظارت بر حسن اجرای قانون در نظر گرفته شده، مغفول 
مانده است و حتی بعضی اوقات کم کاری خود را گردن سایر نمایندگان می اندازند و 
وقتی اشکال کار را به او گزارش می دهند، می گوید به کسی که آن را تصویب کرده 
باید بگویی نه من! نماینده مردم فلاورجان در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر 
اینکه نماینده مجلس از نظر پست سازمانی هم رده وزیر است، اما گاه مدیر دستگاه 
اجرایی هم به او پاسخگو نیست، تصریح کرد: ما در بخش اجرا مشکلات زیادی 
داریم، البته بخش مهمی از آن به خود نمایندگان مجلس باز می گردد، چون قانونی 
تصویب نمی شود که توان اجرا داشته باشد، اما همان قانون تصویب شده و توسط 
شورای نگهبان تایید شده هم به نحو مطلوب اجرا نمی شود. وی تاکید کرد: مدیران 
ما از اجرای قانون کوتاهی می کنند؛ نماینده به مدیر یک بخش، یک یا دو یا سه بار 
زنگ می زند، مدیر پاسخ نمی دهد، اما مگر نه اینکه امام خمینی)ره( گفتند نمایندگان 
عصاره فضائل ملت هستند؟ شمای مدیر زمانی که جواب نماینده مردم را نمی دهی، 

جواب خود مردم را می دهی؟ آیا دیگر می شود گفت برای مردم کار می کنی؟
موســوی لارگانی همچنین ادامه داد: اگر نماینده مجلس از شمای مدیر کار 
شخصی خواست انجام ندهید، کوتاهی کنید، اما نمایندگان مجلس، نمایندگان کل 
ملت و مردم ایران هستند و این را قانون اساسی می گوید و در همه زمینه ها می توانند 
اظهار نظر و ورود کنند، مدیر این حق را ندارد که کاسه داغ تر از آش شود و بگوید 
به نماینده کاری ندارم و هر طور که مصلحت می دانم رفتار می کنم. رئیس مجمع 
نمایندگان استان اصفهان اضافه کرد: در این دولت مردمی که مردم به آن دل بسته اند 
و نسبت به آن برایشان امیدواری ایجاد شده است، کم کاری  و کوتاهی مدیران و 
نارضایتی ایجاد کردن برای مردم یک گناه نابخشودنی است. نماینده مردم فلاورجان 
در مجلی شورای اسلامی خطاب به اعضای حاضر در جلسه شورای اداری گفت: 
خواهش می کنم که اگر ماهی یک بار در مرکز استان جلسه شورای اداری برگزار 
می شــود، این جلســه خروجی داشته باشد، وقتی شب صدا و سیمای جمهوری 
اسلامی مرکز اصفهان گزارش این جلسه را نشان می دهد، از عصاره و نتیجه این 
جلســه معلوم باشــد که هر مدیر روی یک صندلی و روی خون ۷۲ شهید نشسته 
اســت. وی ادامه داد: فعلا در این دوره به این مرحله نرســیده ایم، اما در دوره های 
قبلی مدیران اکثرا به دنبال وضعیت سازی و پر کردن فرم هایی بودند که فقط اعلام 
کنند در همه چیز اول هســتیم، بارها اعلام کرده ام که خیلی بخش ها ما آخر هم 
نستیم، ولی وقتی مشکلات را به سازمان برنامه و بودجه می بریم، آنها می گویند از 
اصفهان برخوردارتر وجود ندارد؛ می پرسیم چطور؟ آن وقت آنها جداولی جلوی ما 
می گذارند که نشان می دهد مسئولی در شهرستان اعلام کرده که 9۷ درصد راه ها همه 
آسفالت است و مردم صد درصد از آب آشامیدنی سالم استفاده می کنند. موسوی 
لارگانی به عنوان نمونه گفت: به دلیل گزارش هایی از همین دســت، در مجلس 
هشتم سهم اصفهان از ۱۳۰۰ میلیارد تومان بودجه کل کشور، تنها ۱۳ میلیارد تومان 
بود؛ در حالی که ۱۲ سال است از دو طرح آب رسانی به ۱۵ روستای بخش پیربکران 
و ۱9 روســتا در بخش های مرکزی می گذرد، اما پیشــرفت یکی تنها ۶۰ درصد و 
دیگری ۱۰ درصد بوده است؛ تازه حوزه انتخابیه من چسبیده به اصفهان است، اما 
در پشت کوه فریدن و روستاهای فریدون شهر و سمیرم وضع به مراتب بدتر است. 
وی ادامه داد: مدیران واقعیت ها و محرومیت ها را انکار نکنند، در شهرستانی رفته 
بودم، فرماندار آنچنان از برکات و دستاوردهای منطقه اش می گفت که انگار همه 

چیز گل و بلبل است، چه دلیلی دارد واقعیت ها را نادیده بگیریم؟

سرویس سیاسی- روابط عمومی دیوان عالی کشور ضمن تکذیب خبر منتشره 
در خصوص نقض حکم محکومیت اکبر طبری، اطلاعیه ای در این خصوص صادر 
کرد. پیرو انتشــار مطلبی در فضای مجازی مبنی بر نقض حکم محکومیت اکبر 

طبری، روابط عمومی دیوان عالی کشور اطلاعیه ای در این خصوص صادر کرد.
روابط عمومی دیوان عالی کشــور ضمن تکذیب خبر منتشره در خصوص 
نقض حکم محکومیت اکبر طبری اعلام کرد: نخست اینکه، نقض رأی محکومیت 
اکبر طبری صحت ندارد بلکه دیوان عالی کشور در ارتباط با درخواست نامبرده مبنی 
بر تجویز اعاده دادرسی تنها در دو مورد از عناوین اتهامی )جعل سند و سردستگی 
شبکه ارتشاء( با توجه به مستندات ارائه شده بدون اینکه رأی دادگاه نقض شود، 
اجازه رســیدگی مجدد را داده اســت. بدیهی است دادگاه بعدی پس از رسیدگی 
مطابق ماده ۴۸۰ قانون آئین دادرســی کیفری در صورتی که اعاده دادرسی را وارد 
تشخیص دهد، می تواند آن بخش که مورد اعاده قرار گرفته را نقض و رأی جدید 
صادر نماید. لازم به ذکر است که طبق ماده ۴۷۴ قانون مذکور اعاده دادرسی نسبت 
به رأی قطعی پس از حدوث واقعه جدید و یا ارائه مستندات جدید صورت می گیرد 

که پرونده در همین راستا مطرح و منتهی به تصمیم مزبور شده است.

قالیباف رئیس مجلس:

 مجلس در حل مشکلات مصمم است

رئیس مجمع نمایندگان استان اصفهان:

نارضایتی ایجاد کردن برای مردم، 
گناه نابخشودنی است

اطلاعیه روابط عمومی دیوان عالی 
کشور درباره پرونده اکبر طبری

سرویس سیاسی- یک حقوقدان با اشاره به 
سرقت از صندوق امانات یکی از شعب بانک ملی 
گفــت: چه این قراردادها از نوع اجاره باشــد چه 
ودیعــه و چه از نوع قراردادهای موضوع ماده ۱۰ 
قانون مدنی، در صورتی که بانک نســبت به انجام 
وظایف خودش تعدی یا تفریط کرده باشد حتما 

مسئول است و تردیدی در آن نیست.
غلام نبی فیضی چکاب در ارتباط با مسئولیت 
بانک ملی درباره ســرقت صندوق امانات از این 
بانــک گفت: متاســفانه غیر از آن  کــه در قانون 
»عملیات بانکــی بدون ربا« یکــی از وظایف و 
تکالیف بانک ها نگهداری از طلا، جواهر،  اسناد و... 
ذکر شده است، قانون و مقرره شفافی در خصوص 
صندوق هــای امانات بانک ها وجــود ندارد و در 
حقیقــت صندوق های امانــات بانک ها در قالب 
دستورالعمل یا آیین نامه ای که تقریبا متحدالشکل 
مورد استفاده بانک ها هست  عمل می کنند، به این 
معنا که مشــتریان براساس فرم الحاقی که بانک ها 
ارائه می کنند یک قرارداد اجاره با بانک برای اجاره 
صندوق امانات منعقد می کنند و در عمل بانک ها 
شــاید این طور ابراز کنند که این قرارداد،  قرارداد 
اجاره یک محل معین اســت و تابع اجاره است. 
پس در مورد جزئیات خود صندوق امانات بانک ها 

قانون و مقرره معینی وجود ندارد.
این حقوقدان با بیان این که در چنین مواردی 
باید ماهیت صندوق ها و قرارداد بین مشــتریان و 
بانک را به لحاظ حقوقی تحلیل کرد گفت:  درست 
است که اسم قراردادی که بین مشتریان و بانک ها 
برای گرفتــن صندوق امانات منعقد می شــود، 
»قرارداد اجاره« اســت اما واقعیت این اســت که 
نام صندوق،  »صندوق امانت« است و پرسشی که 
مطرح می شــود این است که این قرارداد،  قرارداد 
ودیعه است یا اجاره؟ از نظر حقوقی قراردادها به 
هیچ وجه تابع عنوانی که طرفین به آن اعطا می کنند 
نیســتند و باید دید محتوای قرارداد چه چیزی را 
اعلام می کند نه عنوانی که در صدر قرارداد قید شده 
است. در مورد صندوق امانات به نظر می رسد که 
این قرارداد ترکیبی از ماهیت عقد امانت )ودیعه( 
و اجاره اســت علاوه بر این که مســائل مربوط به 

مسئولیت مدنی هم در این جا مداخله می کند.
وی ادامه داد: از نظــر قراردادی باید بگویم 
که در فرم هــای اجاره صندوق که بانک ها منعقد 
می کنند هیچ گونه مســئولیتی برای بانک در نظر 
گرفته نشده است و بلکه برعکس، در قراردادهای 
اجاره می بینید که تاکید شــده که بانک نســبت به 

محتوای صندوق ها هیچ مســئولیتی ندارد چون 
امــکان اطلاع از محتویــات صندوق ها را ندارد. 
هم چنین چون ممکن است هرروز این صندوق ها 
به وسیله مشتری بازبینی و یا محتوای آن جا به جا 
شــود قید می کنند که امکان بیمه نیز وجود ندارد 
به همین دلیل بانک مســئولیتی در برابر محتوای 
صندوق و بیمه ندارد. این ها چیزی اســت که در 
قراردادهای صندوق امانات نوشــته می شــود اما 
واقعیــت نمی تواند این طور باشــد چون بانک ها 
به عنوان مرجع امن برای مشــتریان در نظر گرفته 
شده اند و مشــتری با کمال آرامش اقدام به اجاره 
صنــدوق می کند باید مســئله را فراتــر از این ها 
بررسی کنیم، یعنی حتی اگر در قرارداد شرط عدم 
مســئولیت وجود داشته باشد، این شرط به لحاظ 

برخی مقررات می تواند کالعدم باشد.
فیضی چکاب بیــان کرد:  برخی حقوقدانان 
ممکن اســت معتقد باشند شرط عدم مسئولیت با 
ذات ودیعه هم مغایرت دارد اما برای رســیدن به 
نتیجه مشــخص باید بگویم که چه این قراردادها 
از نوع  اجاره باشد چه ودیعه و چه از قراردادهای 
موضوع ماده ۱۰ قانون مدنی در صورتی که بانک 
نســبت به انجام وظایف خودش تعدی یا تفریط 
کرده باشــد حتما مســئول است و تردیدی در آن 
نیســت. هم چنین اگر کارکنان بانک یا مسئولان 
حفاظــت و ایمنی بانک در انجــام وظایف خود 
کوتاهی کرده باشند و شبکه فنی و تکنیکی مربوط 
به صندوق ها اگر درســت عمل نمی کرده و نقص 
و عیب داشــته و به طور کلی ســرقت به قصور 
و کوتاهی منتسب شــود براساس بند ج ماده ۳۵ 
قانون پولی و بانکی کشور، بانک ها مسئول جبران 

خســارت هســتند. این موارد ناظر به کوتاهی و 
قصور خطای کارکنان بانک است نه تعمد در کار.

ایــن حقوقدان با بیــان این که اگر عمدی در 
کار سرقت بوده باشــد و کارکنان و عوامل بانک 
در طراحی و اجرای ســرقت نقش داشــته باشند 
مسئله آن کاملا متفاوت است و مسئولیت تشدید 
می شود گفت: چون کارکنان بانک ها توان جبران 
خسارات وارده به مشــتریان را ندارند، براساس 
قانون مسئولیت مدنی چنان چه هرکدام از کارکنان 
به دیگــری خســارت وارد کننــد کارفرما باید 
مسئولیت را در برابر زیان دیده بپذیرد لذا در این جا 
زیان دیدگان حق دارند بانک را طرف ادعای خود 
قرار دهند و بانک مسئول خواهد بود هم چنین در 
این جا بحث مسئولیت کیفری دامن گیر اشخاصی 

که مستقیم درگیر بودند می شود.
وی در پایــان گفت: با توجه به این که بانک 
از محتوای صندوق ها اطلاع نداشــته این ســوال 
پیــش می آید که میزان خســاراتی که هرکدام از 
خســارت دیدگان ممکن است ادعا کنند چگونه 
صحت سنجی می شود؟ که این مسئله مهمی است 
و اگر ما معتقدیم اصل بر مســئولیت بانک در قبال 
سرقت از صندوق ها است و نیازی نیست که حتما 
مشــتری بانک تقصیر و قصور بانک را ثابت کند 
در رابطــه با محتوای صندوق هــا و رقم اعلامی، 
شخص باید ثابت کند که ارزش محتوای صندوق 
چه حدودی بوده اســت و این با توجه به اســناد 
و مدارکی اســت که ارائــه می کنند پس هریک از 
ذینفعان تابع مدارک و ادله استنادی خود خواهند 
بود و نمیتوان برای همه زیان دیدگان حکم واحد 

صادر نمود.
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